


2 
 

 

 



3 
 

                                                 
1 ՀՀ ազգային վիճակագրական ծառայության կայք, ՄԱՍ 1. ԱՂՔԱՏՈՒԹՅԱՆ ՊԱՏԿԵՐԸ 

ՀԱՅԱՍՏԱՆՈՒՄ 2008-2016 թթ, http://www.armstat.am/file/article/poverty_2017_a_2.pdf։ 
2 ՀՀ Արտաքին Գործերի Նախարարության կայք, Միջազգային կազմակերպություններ, 

http://mfa.am/hy/organizations-representations/։ 



4 
 

․

․



5 
 



6 
 



7 
 



8 
 

 

․

                                                 
3 G.Standing, Basic Income: A 21st Century Economic Right, -Institut de Drets Humans de 
Catalunya, http://www.guystanding.com/files/documents/CDHE_Standing.pdf 
4 BIEN website, History of Basic Income, http://basicincome.org/basic-income/history/ 



9 
 



10 
 

․

                                                 
5 ՀՀ ազգային վիճակագրական ծառայության կայք, http://www.armstat.am/file/doc/99498923.pdf 

http://www.armstat.am/file/doc/99498923.pdf


11 
 

 

                                                 
6 Աղբյուրը․ Հայաստանի վիճակագրական տարեգիրք, Եր․, ՀՀ ԱՎԾ, 2017, էջ 104, Հայաստանի 

վիճակագրական տարեգիրք, Եր․,ՀՀ ԱՎԾ, 2012, էջ 105, Հայաստանի վիճակագրական   



12 
 

․

 

 

 

 

 

                                                 
7 http://ebrary.ifpri.org/utils/getfile/collection/p15738coll2/id/130354/filename/130565.pdf 
8 WorldBank, Social Snapshot and Poverty in Armenia - Main Outcomes of 2014 Household 

Integrated Living Conditions Survey, -WorldBank website, -November 2015, -YEREVAN, 
http://www.worldbank.org/en/news/press-release/2015/11/23/social-snapshot-and-poverty-in-
armenia-main-outcomes-of-2014-household-integrated-living-conditions-survey 
9 GLOBAL NUTRITIENT REPORT, FROM PROMISE TO IMPACT ENDING MALNUTRITIENT BY 
2030, http://ebrary.ifpri.org/utils/getfile/collection/p15738coll2/id/130354/filename/130565.pdf 

http://ebrary.ifpri.org/utils/getfile/collection/p15738coll2/id/130354/filename/130565.pdf
http://ebrary.ifpri.org/utils/getfile/collection/p15738coll2/id/130354/filename/130565.pdf


13 
 

․

                                                 
10 ՀՀ ԱՇԽԱՏԱՆՔԻ ԵՎ ՍՈՑԻԱԼԱԿԱՆ ՀԱՐՑԵՐԻ ՆԱԽԱՐԱՐՈՒԹՅՈՒՆ, Սոցիալական 

պաշտպանության ոլորտում իրականացվող ծրագրերի մոնիթորինգի և արդյունավետության 

գնահատման համակարգի ներդրման ընթացքի և հետագա աշխատանքների մասին:, -2014, 

http://mlsa.am/wp-content/uploads/2014/01/S.Harutyunyan-4.pdf 
11 ՀՀ ազգային վիճակագրական ծառայության կայք, 

http://armstat.am/am/?module=publications&mid=8&id=1877 



14 
 

․  



15 
 

․

․



16 
 

-



17 
 

․



18 
 

 

 

 

 

 



19 
 

 



20 
 

 

 

 



21 
 

․

 

 

 

 



22 
 

 

 

․

․

․

։

․

․

․

․

  



23 
 

                 ГАЛСТЯН АРМИНЭ ЗАВЕНОВНА 

 

ПРОБЛЕМЫ ФОРМИРОВАНИЯ БАЗОВОГО ДОХОДА В РЕСПУБЛИКЕ 

АРМЕНИЯ 

 

Автореферат диссертации на соискание учёной степени кандидата экономических 

наук по специальности 08.00.02 – “Экономика, управление  

хозяйством и его сферами”. 

 

Защита диссертации состоится 8 февраля 2019 года в 1330 часов на заседании  

Специализированного совета 015 ВАК Республики Армения по экономике, 

действующего в Ереванском государственном университете, по адресу: 0009, г. 

Ереван, ул. Х.Абовяна 52. 

 

 

РЕЗЮМЕ 

 

Экономическое состояние населения Республики Армения, доходы 

граждан и статистические факты бедности предопределили актуальность 

диссертации. Уровень бедности в Республике Армения колеблется в пределах 30%. 

Неравенство доходов населения привело к резко выраженному разделению 

общества, которое постепенно углубляется. Усиление неравенства доходов 

населения в сторону увеличения количества бедных углубило процессы 

антогонистического противостояния разных слоёв населения. Теоретическое 

изучение мировых тенденций на сегодняшний день привело к идеи «Основного 

дохода» (также употребляется термин «Базового дохода»). В течении последних 

десятилетий возможности его внедрения всё чаще рассматриваются и 

экспериментируются в разных странах. Под идеей «Основного дохода» 

подразумевается такая система социальных пособий, которая организована в 

рамках обязательств правительства перед своими гражданами. Безусловный 

«Основной доход» не считается программой социального обеспечения. 

Предполагается, что это гарантия того, что каждый из людей должен иметь приют, 

продовольствие и здравоохранение  .  

Целью диссертационной работы является исследование возможности 

внедрения идеи «Основного дохода» в Республикe Армения и в разработке 

конкретных предложений по борьбе с бедностью. 

                                                 
12 G.Standing, Basic Income: A 21st Century Economic Right, -Institut de Drets Humans de 

Catalunya, http://www.guystanding.com/files/documents/CDHE_Standing.pdf 
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Для достижения поставленной в диссертационной работе цели выделены 

следующие задачи: 

• исследовать концептуальные экономические основы «Основного дохода»,  

• изучить международный опыт применения «Основного дохода», 

• выявить положительные и отрицательные последствия использования 

«Основного дохода», 

• выявить основные качественные и количественные показатели, 

характеризующие социально-экономическую ситуацию в Республике 

Армения, 

• исследовать основные социальные программы, реализуемые в Республике 

Армения и их основные направления, 

• выявить социально-экономические последствия введения идеи 

«Основного дохода», 

• изучить возможные источники финансирования «Основного дохода» и 

введущих направлений его внедрения в Армении. 

 

Объектом исследования являются основные социальные программы, 

реализуемые в Республике Армения, а предметом исследования являются 

особенности внедрения «Основного дохода» и возможные источники его 

финансирования. 

В результате проведенного исследования получены теоретические, 

методические и практические результаты, из которых в качестве научной новизны 

можно выделить следующее: 

• изучено влияние «Основного дохода» на социально-экономическое 

состояние общества в тех странах, где эта идея была экспериментально 

апробирована, а также отмечены ee положительные и отрицательные 

последствия; 

• обоснована роль идеи «Основного дохода» как способ решения наиболее 

важных социально-экономических проблем в Республике Армения и её 

преимущество по сравнению с другими уже действующими социальными 

программами; 

• выявлено отношение населения к внедрению идеи «Основного дохода» в 

процессе социалогического опроса; 

• предложены источники финансовых ресурсов, необходимых для 

реализации идеи «Основного дохода», а также была проведена их 

качественная и количественная оценка. 
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ARMINE ZAVEN GALSTYAN  

  

ISSUES WITH IMPLEMENTATION OF BASIC INCOME IN THE 

REPUBLIC OF ARMENIA 

  

The abstract of the dissertation for the pursuing of scientific degree of PhD of 

Economics in the field 08.00.02 “Economics and  

Management of Economy and its Spheres” 

 

The defense of the dissertation will take place at 1330 on February 8th, 2019 at 

the Meeting of the Specialized Council 015 in Economics of the Supreme Certifying 

Committee of the Republic of Armenia acting at the Yerevan State University.  

Address: 52 Abovyan str., Yerevan, 0009, Armenia 

 

 

SUMMARY 

  

Today poverty rate in Armenia is a staggering 30%. Historically, after Armenia 

gained independence in 1992, the poverty rate has been hovering between lower and 

higher bounds of this number. Even though the pensions and wages increased through the 

time, the cost of living in Armenia increased much higher. Despite economic progress in 

general, billions of dollars in remittances, large loans and grants from international 

organizations, poverty in Armenia is still a very pressing concern. This warrants 

consideration of a new type of program previously not implemented in Armenia, but with 

a potential of a huge systemic change, reduction of poverty rate and introduction of more 

social justice in the Armenian society. An Unconditional Basic Income (also called Basic 

Income, Basic Income Guarantee, Citizen’s Income, or Universal Basic Income) is a form 

of social security system when all residents of a country systematically receive an 

unconditional sum of money. Unconditional Basic Income can be structured to be 

received by citizens in addition to their other incomes. It can be organized as part of 

government obligation to their citizens. Unconditional Basic Income is not considered a 

welfare program. It is supposed to be a guarantee that every single human being in a 

society should have a shelter, food and health care . 

The main objective of the research is to study the possibility of implementation the 

"Basic Income" in the Republic of Armenia and to formulate concrete proposals for 

combating poverty. To achieve the goals set in the thesis, the following tasks are 

identified: 
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Catalunya, http://www.guystanding.com/files/documents/CDHE_Standing.pdf 
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 To explore conceptual economic foundations of the concept of "Basic Income"; 

 To examine different experiments performed in the world, which studied the 

effectiveness of "Basic Income"; 

 To reveal positive and negative effects of "Basic Income"; 

 To reveal main qualitative and quantitative indicators characterizing the socio-

economic situation in the Republic of Armenia; 

 To examine main social programs implemented in the Republic of Armenia and 

their main directions; 

 To anticipate and predict socio-economic consequences of introducing "Basic 

Income" in the Republic of Armenia; 

 To examine main sources of funding for "Basic Income" in the Republic of 

Armenia. 

 

The research object of the given research is main social programs in the Republic of 

Armenia, and the research subject is the feasibility of implementation of Basic Income. 

The main scientific results of the study have theoretical and practical importance, the 

scientific novelty of which consists of the following: 

 

 Revealing socio-economic consequences of implementing "Basic Income" in the 

Republic of Armenia and its positive and negative effects, 

 Justification of the role of “Basic Income” as an important socio-economic 

solution in the Republic of Armenia, as well as its advantages compared to 

existing social programs, 

 Conducting a survey to identify attitude of people towards the idea of 

implementation of "Basic Income", and their preferences when compared to 

traditional social programs, 

 Suggesting possible sources of funding for implementation of "Basic Income", 

conducting qualitative and quantitative analysis, 

 Proposing reduction of poverty through "Basic Income" in the Republic of 

Armenia. 
 


